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Benvolgudes sòcies, benvolguts socis, 
 
Us fem arribar a les vostres mans la memòria d'activitats 2022 i el pla de treball 2023; tanmateix també 
teniu a la vostra disposició els comptes anuals de l'exercici 2022 i el pressupost per al 2023 al Casal de 
Barri Torre de La Sagrera, a la primera planta, despatx 1, dilluns, dimecres i divendres de 18:00 h a 20:00 
h., trucant al telèfon 93 408 13 34 o bé enviant un correu avv.lasagrera@gmail.com. 
 
El primer trimestre de 2022, tenint en compte que encara patíem els efectes de la pandèmia, a poc a 
poc vam anar recuperant la normalització de les activitats, tant associatives com de participació al barri, 
i a partir del segon semestre de l’any l’activitat va anar creixent de forma molt significativa fins arribar a 
la normalitat. 
 
D'altra banda, cal destacar que ha estat un any on hem celebrat el 50è aniversari de l’Associació, que 
havia nascut un 31 de maig de 1972, i que va celebrar la primera assemblea l’1 de juliol de 1972. Durant 
el transcurs del segon semestre hem anat fent petits actes commemoratius que recordaven part de les 
nostres lluites i reivindicacions. També hem tingut el reconeixement de les entitats i de les 
administracions i s’ha fet l’edició del llibre “MIG SEGLE DE COMPROMÍS, DIGNIFICANT LA SAGRERA” on 
s’explica la nostra trajectòria; tot ha anat acompanyant per un logotip commemoratiu que ha contribuït 
a donar visibilitat a l’efemèride. Volem agrair a tots i totes la seva col·laboració per fer-ho possible. 
 
El nostre objectiu de cara a l’exercici 2023 és continuar enfortint l'Associació, estar a l'escolta de les 
problemàtiques, construir propostes que responguin a les necessitats del barri i tenir capacitat 
d'interlocució amb el nou equip de govern resultat de les eleccions del 28 de maig, com també  estarem 
atents a les promeses i compromisos dels programes electorals i fer que aquests siguin una realitat. 
 
En línies generals us fem resum del nostre pla d’actuació de barri de cara al proper any, les quals serien, 
principalment, el seguiment dels projectes. Un d’ells és el de la remodelació de la Meridiana comprès 
entre Felip II i Fabra i Puig, on es contempla el manteniment de l’estació d’autobusos interurbans 
existent ja de facto als voltants de la parada del metro de La Sagrera, cosa que suposa una discontinuïtat 
de la remodelació feta fins ara.  També farem el seguiment de les obres de l'estació de Barcelona Sagrera 
Alta velocitat i els seus voltants, i en aquest sentit destacar l’operació urbanística que l’ajuntament de 
Barcelona ha iniciat redactant una modificació del planejament vigent en el qual es reordenen diversos 
sòls del Pla de millora urbana (PMU) del sector entorn Sagrera; si finament el nou govern l’aprova, 
possibilitarà la conservació de la Nau Bostik i la seva qualificació com a equipament públic, i en 
conseqüència farem seguiment i exigirem la posada en normativa de l’equipament. Demanem redactar 
un nou pla de mobilitat adaptat al temps actual dels entorns de l’estació intermodal de La Sagrera i del 
barri en general. En l'àmbit de la preservació del patrimoni arquitectònic, cal continuar treballant en la 
recuperació de la Torre de Fang. Tot això se suma a una llarga llista de petites reivindicacions, no menys 
importants.  
Cal recordar que moltes de les nostres reivindicacions suposen un esforç per part de la Junta a l’hora de 
ser persistents i tenir molta dedicació, ja que alguns són projectes que per la seva dimensió intervenen 
polítics de diferents administracions, així com departaments tècnics de Districte, Ajuntament, 
Generalitat, inclús Govern espanyol. Convé subratllar que no podem pretendre tenir a curt termini 
respostes immediates de tots els projectes. 
Per concloure, fem crida a la participació, en la mesura de les vostres possibilitats, a les nostres 
comissions; la nostra influència com a entitat s'enfortirà a mesura que ho faci l'activitat en les 
comissions. 
 
La Junta, 
Associació de Veïns i Veïnes de La Sagrera 
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COMISSIÓ CULTURA I 
MEMÒRIA HISTÒRICA 
 
Torre del Fang. El projecte treballat per 
reformar l’edifici i donar-li utilitat fet en un 
procés de participació segueix congelat, i amb 
més incògnites sobre quan es durà a la 
pràctica. Si l’any passat dèiem que hi havia la 
previsió de fer un arranjament de l’espai que 
envolta la Torre, després que els murs externs 
fossin enderrocats i substituïts per una tanca 
metàl·lica que dona visibilitat a l’espai, aquest 
espai ha estat utilitzat per Adif per 
emmagatzemar material destinat al 
cobriment de les vies. Una vegada buidat de 
material esperem que els diners teòricament 
pactats per l’arranjament de la zona es facin 
servir, però molt ens temem que caldrà 
esperar la nova legislatura. 

 
Refugi antiaeri. Durant el 2022 s’han acabat 
els projectes de consolidació i museïtzació, i 
durant el 2023 s’han iniciat les obres per dur-

los a terme. Esperem que al llarg d’aquest any 
s’enllesteixin les obres i només quedarà 
l’obertura i saber com es gestionarà la visita i 
explicacions de l’espai. 
Sobre el Rec comtal i la seva senyalització 
seguim a l’espera que en alguna ocasió no 
molt llunyana es contempli dins dels projectes 
de conservació del patrimoni al nostre barri. Si 
més no durant el 2022 s’ha aprovat el Pla 
Director del Rec Comtal, on es contemplen 
actuacions al llarg del seu recorregut, amb 
molt poca incidència a La Sagrera, per la qual 
cosa caldrà seguir insistint al nou govern al 
districte per incloure aquesta senyalització en 
els plans d’actuacions properes. 

 
 

Tram del Rec Comtal al carrer Ciutat d’Elx, prop de la 
intersecció amb el Carrer Costa Rica. 
 

Refugi 441  Torre de La Sagrera. 
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S’ha seguit participant en reunions de la Taula 
d’història del districte, on s’han fet 
suggeriments per a donar nom a alguns espais 
del barri, com el de Mercè Torrents i Turmo 
(músic) a la continuació de Josep Estivill (entre 
el carrer Gran i l’estació de l’AVE) o el 
d’Antònia Pich Santasusanna a la plaça entre 
Pare Manyanet i el carrer Bonaventura 
Gispert (davant del proper nou CEM La 
Sagrera). Aquests dos noms han estat 
acceptats pel districte i s’han enviant a la 
Ponència de nomenclàtor de ciutat. Se segueix 
el procés de canvi de passatge Bofarull pel de 
l’actor sagrerenc Martí Garralaga.  S’està 
treballant també per dedicar dos espais del 
barri a l’Encarnació Colomina, fundadora de 
l’escola de les monges, just aquest any que fa 
125 anys (una placeta a tocar de l’escola) i al 
gran primatòleg i etòleg Jordi Sabaté Pi, 
reconegut internacionalment i veí nostre 
durant gairebé 40 anys, i del qual es va 
celebrar durant el 2022 el centenari del seu 
naixement. Per últim, s’ha dut a terme el 
reconeixement a la gran escriptora gallega  
 
Emilia Pardo Bazán, modificant la placa del 
carrer que té dedicat al nostre barri,  canviant 
el títol nobiliari de Comtessa pel seu nom 
propi, Emilia (acte que s’ha dut a terme ja al 
2023). També s’ha col·laborat amb un treball 
que s’ha dut a terme per estudiar la lluita 
veïnal per l’habitatge a diferents barris de la 
ciutat i del Districte i que ha acabat al 2023 
amb una ruta guiada pels diferent barris del 
districte, inclòs el nostre. 

 

 
 
Dins de l’àmbit de la memòria històrica de la 
nostra AVV, en Josep M. Gil segueix amb la 
tasca de digitalització del material que hi ha 
a l’arxiu de l’AVV per crear una base de dades 
que quedi a disposició del veïns de la Sagrera.  
 
A la revista de l’AVV, Tota la Sagrera, se 
segueix publicant a cada número articles 
d’aspectes històrics relacionats amb el barri o 
amb antics veïns, tant del Joan Pallarès, a la 
seva secció 30 passes, com del Centre de 
Documentació de La Sagrera, amb el Quim 
Terré i el Joan Gironès, que ens han descobert 
més persones i espais del barri,  o l’aportació 
d’un historiador amic, com és el Jordi Sánchez, 
sobre un treball d’investigació sobre el 
desaparegut carrer Oliva i a la masia a la qual 
fa referència, que juntament amb un altre del 
Centre de Documentació serviran de base per 
demanar una placa de record a aquest antic 
carrer desaparegut fa una quinzena d’anys. 
 
Per últim, de moment, seguim col·laborant 
amb la comissió de Patrimoni i Història 
existent a la Torre de la Sagrera per recopilar 
testimonis i dades relacionades amb la 
història de la Torre i del barri.  
  

Acte homenatge a Emilia Pardo Bazán a La Sagrera 
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COMISSIÓ DE LA REVISTA  
TOTA LA SAGRERA  
 
La comissió de la revista de l’Associació ha 
mantingut la publicació dels cinc números 
previstos al llarg del 2022. 
Hem seguit l’estructura habitual, amb un 
tema d’actualitat:  

• 192 Febrer – Urbanització Meridiana 
• 193 Abril – AVV de La Sagrera. 50 anys 

al servei del barri 
• 194 Juliol: Projecte Hondures-carrer 

Gran- Josep Estivill – Descartat! 
• 195 Octubre: Carrer Oliva, quinze 

anys desaparegut 
• 196 Desembre: 40 aniversari Drac, 

Diables i Geganters de La Sagrera 

 
Hem mantingut les col·laboracions habituals, 
com 30 passes, la Marisa Grera, el SEID, el 
Centre de Documentació de La Sagrera, 
articles d’opinió, les diverses seccions de La 
Sagrera Es Mou, els Mots encreuats o la 
Fotodenúncia. També aporten informacions 
membres de la Junta de l’Associació que 
participen en diversos projectes relacionats 
amb el barri, com els d’Obres i Urbanisme, 
Sanitat, Educació, Medi Ambient, Igualtat de 
gènere, Mobilitat... i altres. 
En diverses seccions hem explicat reunions en 
què hem participat (Districte, FAVB, Ciutat...), 
projectes que es fan o es preveuen fer al barri 
(l’hort-jardí de la Ferroviària, recollida 

d’aliments o joguines, actuacions municipals, 
exposicions equipaments del barri...), 
crítiques de cinema, entrevistes, consells de 
salut, homenatges a veïns desapareguts i 
altres.  
 
A més, som un dels canals de comunicació 
d’entitats del barri, que de forma periòdica o 
de manera puntual a través de les nostres 
pàgines poden arribar a més persones i així 
poden fer conèixer més abastament les seves  
activitats. Entitats com la Nau Ivanow, 
l’Espai30, Photosagrera, l’Hort de La 
Ferroviària, la Penya barcelonista, la 
Biblioteca de la Sagrera-Marina Clotet, la 
Parròquia del Crist Rei, el Centre Juvenil 
Garcilaso, la Residència de gent gran, La 
Llotja, l’escola Mare de Déu dels Àngels, la 
Comissió de Festes o la Torre de la Sagrera 
entre d’altres. 
 
Per últim, també demanem i acceptem 
col·laboracions de veïns que puguin enriquir-
nos amb la seva visió del barri, dels seus 
problemes, o amb les seves experiències i 
inquietuds (esportives, culturals, 
cinematogràfiques, literàries, de salut, 
viatges, cuina...). Ens agradaria que altres 
associacions i entitats del barri o relacionades 
amb ell apareguessin en les nostres pàgines, 
ja que volem que el nostre projecte sigui obert 
i plural, on es puguin sentir opinions diverses, 
però amb un punt en comú, el nostre barri.  
 
També ens cal mantenir anunciants i buscar-
ne de nous per aconseguir que la revista es 
financiï sense ser cap càrrega per a l’economia 
de l’AVV, i al llarg d’aquest 2022 hem 
mantingut no enviar per correu postal les 
revistes a tots els socis, només a aquells que 
ho van sol·licitar (una cinquantena) o seguir 
amb la tirada de 1000 exemplars, intentant 
arribar a tots els llocs possibles a través de les 
xarxes socials.  
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COMISSIÓ D’ARXIU 
 
Durant l'any 2022, el projecte de documentar 
l'arxiu de l'Associació ha estat portat a terme 
de manera puntual. El motiu principal té a 
veure amb la dedicació exclusiva del titular de 
la vocalia, en Josep Maria Gil, a produir MIG 
SEGLE DE COMPROMÍS DIGNIFICANT LA 
SAGRERA, el llibre editat per commemorar el 
50è aniversari de l'Associació Veïnal La 
Sagrera. 
Portat a bon terme aquest objectiu i un cop 
celebrada amb un rellevant èxit la seva 
presentació, que va tenir lloc el 19/12/2022, 
es tractava de reprendre la iniciativa i 
continuar tirant endavant el projecte inicial, a 
partir del treball efectuat fins al moment, 
comptant amb les noves realitats ara ja 
conegudes, i incorporant propostes sorgides a 
tenir en compte. 
Un resum del balanç presentat a la Junta 
sobre el llibre commemoratiu inclou els 
següents elements: 

 

Procés de producció i edició del llibre 
 
Segons informava la Memòria de 2022, el 
vocal que subscriu va presentar un esquema 
del contingut del futur llibre així com la 
voluntat que la producció d’aquest fos el 
resultat d'un treball coral. Formalitzat el Grup 
Impulsor, durant l'any 2022 van tenir lloc fins 
a tretze reunions formals, a part d'altres 
trobades i missatges per diferents canals, de 
les quals la Junta va disposar d’informació 
puntual mitjançant les ressenyes que la 
vocalia d'arxiu feia arribar a cada membre de 
la Junta. Les diferents aportacions literàries 
eren corregides i adaptades al sentit general 
del llibre. També alguns membres de la Junta 
van fer les seves observacions i correccions al 
text, un cop aquest ja tenia una configuració 
global. 
 
Un capítol al qual se li va donar força 
importància té a veure amb la selecció de 
material gràfic per tal de fer una publicació 
amena i que convidés a llegir-la. El Grup 
Impulsor va acordar el títol del llibre així com 
la seva portada basada en la imatge del mural 
de Perico Pastor que l'Institut Guttmann va 
autoritzar a reproduir. 
Per contribuir a la seva publicació, el llibre va 
comptar amb tres patrocinadors privats i tres 
institucionals. Tant la maquetació com la 
impressió de llibre van estar a càrrec 
d'empreses amb un nivell acreditat de 
professionalitat que van facilitar a l'Associació 
la seva distribució amb unes condicions 
econòmiques favorables. 
 
Com a conclusió d'aquest procés, cal destacar 
que el producte literari presentat, editat de 
manera professional i amena, a part d'altres 
especificacions, dona prestigi a l'Associació, 
no només entre el veïnat sinó també al si del 
món associatiu. 
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Difusió del llibre editat 
 
La Junta va tenir coneixement de les diferents 
iniciatives per difondre el llibre a través dels 
informes presentats per aquesta vocalia 
d'arxiu. El resum del treball de difusió és el 
següent: 
Al número 195 de Tota La Sagrera es publica 
un article donant notícia de la imminent 
aparició del llibre i convidant tothom a fer la 
seva reserva. Posteriorment, i de cara a 
difondre l'acte del dia 19/12/2022 de 
presentació del llibre, es van prendre les 
següents iniciatives: 
Octavetes repartides en diferents indrets i 
ambients amb motiu de la mostra d'entitats a 
la plaça dels Jardins d'Elx. Informació in situ en 
el decurs de diferents actes com ara la xerrada 
organitzada a l’Espai 30 amb motiu dels 
cinquanta anys de l'Associació - Dinar a 
l'envelat de la Festa Major, amb la intervenció 
d'Agustí Camps davant 150 persones - 
Octaveta enviada per correu electrònic i 
comunicacions de viva veu. 
També, i per correu electrònic, es va fer 
arribar una carta adreçada a sòcies i socis de 
l'Associació així com a d’altres adreces, amb 
recordatori uns dies després. En Jaume Matas 
va confeccionar un cartell a enganxar per les 
parets del barri. L'Antonio Ibáñez i en Josep 
Maria Gil van enganxar els 160 cartells 
impresos en llocs adients de La Sagrera. La 
difusió va estar completada a través de la 
presència a les xarxes socials. La revista Carrer 
de la FAVB es va fer ressò de la publicació del 
llibre al número 162 de desembre de 2022. 

Presentació pública del llibre editat 
 
Va tenir lloc el dia 19 de desembre de 2022 a 
la sala gran de la Torre de La Sagrera.  
 
L'esquema de l'acte, presentat per aquesta 
Vocalia i aprovat a la Junta, va comptar com a 
moderador de l'acte a l'Agustí Carrillo. La taula 
va tenir la següent composició: en Jaume 
Matas, com a president de l'Associació 
convocant l'acte; la Mariàngels Morales, 
membre de la Junta, com a referent de 
persones, habitualment dones, que han donat 
suport a les seves parelles en la tasca 
d'activistes; finalment, l'Andrés Naya, històric 
del moviment veïnal de Nou Barris i referent 
de Carrer, la revista de la Federació Veïnal de 
Barcelona (FAVB). 

 
En nom del Grup Impulsor del llibre, en Josep 
Maria Gil, va fer un resum del contingut 
d’aquest que consta de sis apartats i la 
salutació de Josep Carbonell, president 
d’honor i primer president de l’Entitat. 
Posteriorment, algunes de les persones 
assistents a l'acte van compartir aquella 
anècdota, aquell record especial de la seva 
relació amb l'Associació al llarg d’aquest mig 
segle. Un moment rellevant de l'acte fou quan 
l'Antònia Luengo, veïna i música, va presentar 
una animació a la pantalla a base d'imatges 
que recollien moments viscuts al barri 
combinant amb la melodia de la cançó de Lluís 
LLach Cal que neixin flors a cada instant, i 
amb una lletra que esperonava el públic 
assistent a continuar en la lluita tot destacant 
"no esperem el blat, sense haver sembrat", o 
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bé quan les estrofes recordaven "Fe és penosa 
lluita per l'avui i pel demà". 
En Jaume Matas va tancar l'acte de 
presentació del llibre tot convidant tothom a 
brindar amb cava pel futur de l'Associació 
Veïnal La Sagrera. Va ser un acte molt emotiu  
on veïnes i veïns de La Sagrera van retrobar-se 
en els seus records i vivències. Paral·lelament, 
mentre es desenvolupava l’acte, molts 
exemplars del llibre eren lliurats tant a les 
persones que havien fet la reserva prèvia com 
a aquelles que l'adquirien en el decurs de 
l'acte.  
El veïnat de La Sagrera i qualsevol altra 
persona pot adquirir el llibre MIG SEGLE DE 
COMPROMÍS DIGNIFICANT LA SAGRERA, 
commemoratiu del 50è aniversari de 
l'Associació Veïnal La Sagrera, tot enviant un 
correu a l’adreça de l’Associació 
avvlasagrera@gmail.com. Amb una aportació 
de 10 euros es col·labora en la despesa de 
maquetar i imprimir els exemplars editats. 
 

Altres tasques portades a terme per la 
vocalia d'arxiu 
 
Col·laboració en la distribució de la revista 
Tota La Sagrera per fer-la arribar a diferents 
entitats i comerços del barri, així com la 
correspondència a diferents socis de 
l'Associació.  
Darrerament, durant els mesos de 2023, 
també s’ha col·laborat en la tasca de 
seguiment de rebuts retornats. 
 
Aquesta  vocalia participa en el projecte 
impulsat per la FAVB de digitalitzar els arxius 
veïnals, formant part d’una prova pilot amb 
cinc associacions escollides. Durant la primera 
trobada al local de La Negreta s’ha donat a 
conèixer iniciatives com Memòria Viva, Xarxa 
de comunitats de memòria així com Arxius 
Oberts / Cultura Viva. Per la nostra part estem 
en procés de digitalitzar els butlletins i revistes 
de l’Associació fins arribar al número que ja va 
ser confeccionat en format pdf. Aquesta tasca 
s’hi inclou dins dels projectes impulsats per la 
FAVB. 
 
Finalment, i formant part de la delegació de la 
Junta, el vocal que subscriu ha participat en la 
51a Assemblea General de la FAVB de 2023 
celebrada al Bon Pastor el dia 15/04/2023, 
sota el lema Moviment veïnal contra crisi 
ecosocial. 
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COMISSIÓ D’IGUALTAT  
DE GÈNERE 
 
Participació en actes del dia internacional per 
a l’eliminació de la violència contra la dona 
 
El dissabte 26 de novembre de 2022, a la Plaça 
Assemblea de Catalunya de La Sagrera, va 
tenir lloc una trobada amb motiu del Dia 
Internacional per a l’eliminació de la violència 
contra la dona. Es van coordinar diverses 
associacions del barri de La Sagrera, entre 
elles l’Associació de veïns i veïnes, per tal 
d’oferir la visió dels entrebancs que la dona 
viu encara a la nostra societat i en diferents 
àmbits: cultura, esport, tecnologia ciència, 
etc. 
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Consell de dones del districte de sant Andreu 
 
L’AVV de La Sagrera és present als Consells de 
Dones que se celebren al Districte de Sant 
Andreu. Ha participat a la primera taula de 
dones realitzada al Centre de Vida 
Comunitària de Trinitat Vella el 10 d’octubre 
de 2022, per mitjà de les seves representants 
i ha aportat les seves idees al debat. La taula 
va ser conduïda per Anna Montoro, 
responsable del programa “Dona’t ràdio” i va 
comptar amb la intervenció de diverses veïnes 
del Bon Pastor, Sant Andreu i Trinitat Vella, 
així com d’una de les integrants de la Banda 
Simfònica de BCN de l’Associació Musical 
Andreuenca. 
Allà es va poder detectar la DIVERSITAT. 
Cadascuna de les dones provenia d’un entorn 
diferent i havia tingut (o tenia encara) les 
seves lluites personals i socials. En aquest 
sentit el discurs va ser molt enriquidor per tal 
de fer conèixer diferents realitats, tot i que 
potser la màxima valoració radica en el 
DIÀLEG que es va poder generar. 
 
Es van poder observar dos pols d’activitat: 
lluites socials i creixement personal. I, si bé és 
cert que la reivindicació del paper de la dona 
a la feina va ser molt valorat, també cal 
remarcar que no ho va ser menys la recerca 
d’un benestar emocional que força vegades és 
difícil de trobar. Finalitzada la taula rodona, 
tothom va valorar l’experiència i va expressar 
la seva voluntat de tornar a fer una reunió 
d’aquestes característiques. 
L’AVV també ha col·laborat a l’esdeveniment 
Central del 25N al Districte de Sant Andreu, 
celebrat a la Torre de La Sagrera. En ell es va 
llegir un manifest en diversos idiomes, a 
càrrec d’un conjunt de dones de Trinitat Vella, 
i es van evidenciar conductes masclistes que   
ens envolten a partir de petites  
interpretacions teatrals. 
  

Logotip commemoratiu 50è aniversari creat per l'ocasió 
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COMISSIÓ EDUCACIÓ 
 
Erradicació de l’amiant a prop de les escoles 
 
Ara mateix  tenim detectades dues escoles al 
barri amb presència propera d'uralita, amb el 
consegüent perill que se'n desprenguin fibres 
d'amiant, que són les que potencialment 
poden causar malalties a l'aparell respiratori i, 
fins i tot, diversos tipus de càncer. 
La retirada d'aquest material tòxic, present en 
teulades o baixants, no és ni fàcil ni barat, 
però l'Administració no pot permetre que 
s'estengui la preocupació entre les AFA, ni que 
hagin de ser aquestes, totes soles, les que 
hagin de vigilar si hi pot haver amiant a prop 
dels seus fills. 
 
Igualtat i no discriminació 
 
El dret a l’educació és un dret fonamental i, 
per tant, està subjecte al principi d’igualtat i 
no discriminació. És l’Administració pública, 
doncs, qui ha de vetllar per la igualtat 
d’oportunitats en matèria educativa, sense 
que estiguin sotmeses a cap contraprestació 
econòmica que pugui limitar l’accés a aquest 
dret. 
L’Administració té l’obligació, per tant, de 
garantir que l’escola pública sigui una opció 
per a totes les persones, amb independència 
del seu sexe, gènere, origen ètnic o social, 
llengua, religió, capacitats físiques, orientació 
sexual, nivell socioeconòmic o qualsevol altra 
circumstància social o personal. 
 
Educació Inclusiva 
 
No es pot parlar del dret fonamental a 
l’educació universal i gratuïta si el sistema 
educatiu públic no és inclusiu. Entenem que la 
diversitat és un valor fonamental que ha 
d’estar inclòs al sistema educatiu des d’una 
perspectiva positiva, que no segregui les 
persones segons les seves característiques 
socials, personals o econòmiques. 
 

Apostar per l’educació inclusiva vol dir, alhora, 
treballar per una educació crítica, 
democràtica i innovadora, i suposa reconèixer 
el dret fonamental a l’educació sota el 
precepte d’igualtat, equitat i no discriminació, 
entenent la diferència com a font 
d’aprenentatge i creixement social. 
Garantir l'atenció als alumnes amb NEE 
(Necessitats Educatives Especials). Cal una 
escola inclusiva que garanteixi el dret 
d'escolarització dels alumnes amb NEE en 
centres ordinaris. Actualment, el 61% 
d'alumnes amb NEE està escolaritzat en 
escoles ordinàries públiques. L’Escola 
Inclusiva és el motor de canvi de l’escola i de 
la societat, i implica aconseguir que els 
alumnes puguin aprendre en condicions 
d’igualtat, malgrat les diferències en els 
centres ordinaris sufragats amb fons públics, 
és a dir públics i concertats.  
 
Pacte efectiu contra la segregació escolar 
 
Aquest pacte arriba per fer front a la 
segregació escolar, considerada el principal 
problema del sistema educatiu català i que 
està present de manera transversal a la 
majoria de municipis. La segregació escolar és 
un greu problema social que afecta els més 
vulnerables i del que no coneixem encara els 
efectes a llarg termini.  
El Pacte, per tant, neix com a eina per evitar 
guetos escolars i lluitar contra l’exclusió social, 
avançant cap a una societat més equitativa i 
més respectuosa amb els Drets dels Infants. 
 
Demanem a l’Administració l’elaboració d’un 
mapa escolar.  
 
Aquest mapa és l’instrument de planificació 
dels equipaments i de l’oferta educativa i de 
proximitat en les diferents etapes d’educació 
infantil, primària, secundària, així com també  
promou la construcció definitiva d’escoles que 
estan actualment en mòduls provisionals. 
Participem com membres de: Consell Escolar 
del Districte, Associacions Federades de 
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Famílies d'Alumnes de Catalunya (aFFaC),  La 
Federació d'Associacions Veïnals de Barcelona 
(FAVB) 
 
Projecte Institut Escola Els 30 Passos 
 

Un cop feta l’aprovació definitiva per 
transferir els terrenys a la Generalitat, 
esperem poder veure el projecte d’aquest 
col·legi el més aviat possible. 
 
Descripció proposta. La proposta d'ordenació 
urbanística que es planteja en aquest 
document respon a diversos criteris. El primer 
criteri d'ordenació ve determinat pel propi 
àmbit del planejament, el qual dona resposta 
a la continuïtat requerida per l'eix verd que 
prolonga la Plaça de Kobe, connectant aquest 
espai amb la Torre de la Sagrera. D'altra 
banda, es proposa mantenir l'alineació del 
carrer Berenguer de Palou, obligant a la pròpia 
edificació a alinear-se a aquest carrer, 
almenys en algun tram de tota la seva façana, 
donant continuïtat a aquesta via pública que 
actualment queda desdibuixada. 
 
 
 
 
 

7 ANYS EN BARRACONS: famílies de l’Escola 
30 Passos reivindiquen un edifici definitiu 
 
Els barracons es van començar a instal·lar el 
2016, i la previsió era que el segon semestre 
del 2020 s’iniciessin les obres. Aquest 
setembre se n’hauria d’haver celebrat la 
inauguració, però lamenten que encara, tot 
just aquest abril del 2023, s’estigui redactant 
el projecte. Les famílies, a més, també alerten 
que cada any sumen un curs nou al centre, així 
fins arribar a 4t d’ESO i, segons calculen, fins 
d’aquí a quatre anys encara no tindrien 
l’edifici definitiu. 
 

 
 
A més cal tenir en compte la perillositat que 
representa el veïnatge amb la Nau Bostik, 
amb una coberta de plaques de fibrociment 
amb amiant que ha sobrepassat en escreix la 
seva vida útil i que significa un risc per a la 
salut dels alumnes, en etapa de creixement, i 
de la resta de la comunitat educativa. També 
tenim dubtes de l’estat del sòl d’aquests dos 
indrets, tant el de la Nau Bostik com el de la 
mateixa escola, per la qual cosa caldria fer les 
prospeccions necessàries abans d’iniciar cap 
projecte constructiu. 
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COMISSIÓ 
D’INFRAESTRUCTURES, 
EQUIPAMENTS,  
MOBILITAT I 
MEDIAMBIENT 
 
Les obres al barri, un any més,  son una 
constant als nostres carrers, i aquest any 
electoral encara mes, surten obres d’última 
hora, que com sempre, una vagada acabin les 
molèsties suposaran una millora per tots 
nosaltres.  
 
De les obres de ciutat que es van 
desenvolupant al nostre barri, recordem: 

1- Estació de La Sagrera i els seus accessos. 
2- Línia IV, rellançament del projecte i 

projecte i alliberar de l’espai del Macro 
Pou  
 

Obres de millora de barri. 

3- Projecte participatiu de millora del parc de 
la Pegaso. 

4- Reforma de del carrer Cortit. 
5- Reparació Plaça Masadas 

a. Pla d’usos de la plaça. 
b. Servei de mediació i gestió de 

conflictes 
 

 
1- ESTACIÓ DE LA SAGRERA I ELS SEUS 

ENORNS 
 

Aquest any les obres de l’estació han fet grans 
i importants avenços.  El mes important es el 
cobriment de les antigues vies, aquelles que 
van crear el nostre fossar ferroviari.  

  

Direcció sortida de Granollers/Mataró des del pont 
de Felip II 
 

Direcció Barcelona des del Pont de Felip II. 
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Amb aquesta actuació, les vies direcció 
Granollers han quedat instal·lades en el seu 
emplaçament definitiu, amb el que això 
suposa pel funcionament de les rodalies 
d’entrada i sortida de Barcelona.  
 
L’altre avenç important es pot veure amb la 
col·locació de les primeres bigues o 
estructures de la cobertura que ha de 
suportar els arbres i la gespa que tots esperem 
veure el més aviat possible. 

 

 
Bigues de formació de la llosa de cobriment del fossat 
ferroviari. 
 
A la zona nord de Clara Zetkin (davant de la 
biblioteca), s’ha continuat amb la construcció 
de les lloses de cobriment d’aquesta zona del 
fossat ferroviari  

2- LÍNIA 4 I ESPAI DE L’AISS (MACROPOU) 

A l’espai del macropou s’ha continuat amb 
l’extracció del material constructiu del tram 
de la línia 9, des de La Sagrera fins a la plaça 
Lesseps. Sovint fan activitats amb prou soroll, 
però res a veure amb el que feien quan 
picaven les dovelles, per la qual cosa la 
majoria de les activitats no són excessivament 
molestes per als veïns. 
Pel que fa a la línia 4, el Govern ha tret a 
licitació la redacció del projecte de finalització 
del túnel que va des del macropou fins a 
l’estació de La Pau, i la seva estructuració per 
fer que aquesta línia arribi fins a La Sagrera-
Meridiana 
 

 
3- PROJECTE PARTICIPATIU DE MILLORA DEL 

PARC DE LA PEGASO 
 
Després de participar en el procés dels 
pressupostos participatius, a La Sagrera van 
sortir dos entre els diferents projectes 
presentats, un del quals és el que va presentar 
l’AVV per tal de recollir les reiterades 
demandes de millora del parc de la Pegaso. 
Aquest projecte contempla l’ampliació de la 
zona reservada per a gossos i recuperar la 
zona verda per a usos d’esbarjo i pícnic, que 
és una de les activitats que s’ha vingut 
incrementant any rere any. 
El projecte està aprovat, però encara no s’ha 
vist cap moviment de les accions previstes.  
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4-REFORMA DEL CARRER CORTIT 
 
Per fi li ha arribat l’hora a la llarga demanda de 
reordenació del carrer Cortit, el qual, com la 
resta de carrers del barri, es posarà en 
plataforma única i es plantarà arbrat. 
 

 
 

 
 
El projecte continua en execució, però 
desconeixem si avança tal com estava previst, 
ja que no hem estat capaços de crear una 
comissió de seguiment de les obres  
 
5.- ARRANJAMENT DE LA PLAÇA MASADAS. 
 
Després de moltes demandes, i com a 
conseqüència de l’arribada de les eleccions, la 
plaça s’està sotmetent a una profunda 
reparació; aquesta té per objectiu substituir 
totes les lloses que estaven trencades. 
 
 
 
 

El trencament d’aquestes lloses s’ha 
accentuat greument a mida que s’ha anat 
autoritzant l’accés de furgonetes o petits 
camions, cosa que no estava prevista pel terra 
de la plaça. 

 
Esperem que un cop finalitzada la restauració 
es prohibeixi l’accés a cotxes pesants i la plaça 
torni a ser segura i en bon estat per a les 
persones, especialment per a infants.  
 
SOL·LICITEM UN PLA D’USOS DE LA PLAÇA 
MASADAS I ELS SEUS ENTORNS 

La plaça ha de ser per a veïns i veïnes com a 
espai de trobada. També cal protegir el 
comerç de proximitat del nucli antic de la 
Sagrera, promovent la diversitat comercial i 
de terrasses. 
  
CONSTANTS DENÚNCIES DELS VEïNS QUE 
VIUEN A LA PLAÇA MASADAS 
 
Tanmateix, a través de l’Ajuntament s’ha 
endegat (des del mes de  febrer) un servei de 
mediació i gestió de conflictes, per treballar 
la convivència entre veïns, restauradors i 
usuaris habituals de la plaça.  
 
Eixos de treball: 
• Manca de manteniment  
• Neteja insuficient  
• Incivisme persistent  
• Proposta d’ordenació de terrasses 

(compliment de l’ordenança de 
terrasses) 

• Corresponsabilitat en els seus usos. 
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LA BOSTIK I SEU FUTUR, 
QUIN ENCAIX HA DE 
TENIR AL BARRI? 
 
Cal fer un debat per definir l’enfocament en 
les intervencions a l'entorn de la Nau Bostik en 
el marc de la revisió del planejament que 
preveu mantenir-la com a equipament públic. 
 

1. El planejament vigent preveu 
l'enderroc de la Nau Bostik per fer-hi, 
en la seva major part, una zona verda 
i habitatges. 
 

2. S’han presentat diferents opcions per 
part de l’ajuntament per mantenir 
l’equipament i fer-lo públic. 
 

Fer una especial referència que aquesta 
operació urbanística té el consens de gairebé 
totes les formacions polítiques del Plenari 
Municipal de Barcelona i el poc consens del 
veïnat que l’envolta per diverses evidències: la 
contaminació mediambiental que comporta la 
coberta d’amiant i les possibles terres 
contaminades, i una altra problemàtica seria 
la posada en normativa de tot el conjunt 
edificat. 
Aquest equipament ara està en mans privades 
i passaria a ser municipal. En aquesta permuta 
urbanística, perdrem clarament zona verda de 
qualitat i proximitat, i permetrà fer diverses 
torres d’edificis d’una alçada superior a la 
planejada,  contradient el pla urbanístic inicial 
ja pactat (malgrat que buscarem millorar-lo). 
 
Sempre és benvingut un nou equipament 
públic, però no a qualsevol preu. 
 
ARA TOCA SER PROACTIUS... 
 
Comentar en aquest punt que darrerament 
l’AVV, concretament la Junta, ha tingut 
diverses reunions amb l’equip de govern de  
 

l’actual ajuntament (abril de 2023). Estem 
treballant de valent amb les administracions 
corresponents per reduir l’impacte urbanístic 
que pot suposar mantenir-lo com un 
equipament públic.  
 
Paral·lelament, i com dèiem abans, en el cas 
que definitivament passi a ser un equipament 
de titularitat pública, vetllarem per garantir la 
gestió comunitària, així com la posada en 
normativa de tot l’equipament amb la 
convocatòria del corresponent concurs públic. 
 

1. Garantir la participació en tot el 
procés de l’Associació de Veïns i 
Veïnes i de la resta de les associacions 
representatives del barri de La 
Sagrera en la determinació dels usos 
concrets que es desenvolupin en 
l’àmbit de la Nau Bostik.  

 
2. Destinar l’espai a equipaments 

comunitaris de tipus cultural, docent i 
administratiu. Cal subratllar que la 
titularitat de l’equipament serà 
pública. 

 
3. Es demanarà crear una Taula de 

seguiment per a concretar i definir les 
decisions resultants i impulsar la 
implantació dels equipaments que 
se’n derivin. 
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REHABILITACIÓ DE LES 
NAUS ESPAI 30 
 
D'ON PARTIM? 
 
Projecte sociocultural, esportiu i de salut la 
Sagrera, “un projecte que no veurà la llum”. 
 
Després de dos anys de treballs per elaborar 
una proposta per a la reordenació del poc sòl 
públic on actualment estan situades la Nau 
Ivanow, l’Espai 30 i les pistes poliesportives de 
la Sagrera (carrer d’Hondures), a finals 
d’octubre de 2021 l’arquitecte col·laborador 
facilitat per la FAVB (Federació d’Associacions 
Veïnals de Barcelona) ens va presentar un 
projecte que complia amb els requisits i 
necessitats del barri. Estem pendents que hi 
hagi compromís polític per tirar endavant el 
projecte en el seu conjunt, a ser possible 
abans de l’inici del projecte constructiu del 
nou CAP previst a la zona de la pista 
descoberta i així poder possibilitar uns 
equipaments esportiu, cultural i de salut 
dimensionats a les necessitats del barri actual 
i futur, on es preveu un augment demogràfic 
important motivat pels nous edificis  que 
envoltaran la nova estació de l’AVE Sagrera. 
Si voleu trobar més informació sobre el 
projecte el podeu trobar en la revista Tota La 
Sagrera número 194, del juliol de 2022. 
 
LA REHABILITACIÓ 
 
Finalment, l’administració es decanta per la 
rehabilitació per dos problemes. El primer, la 
manca de pressupost per fer un edifici nou i la 
urgència en complir la normativa europea que 
obliga a l’eliminació de l’amiant en qualsevol 
edifici públic i privat, objectiu fixat per la Unió 
Europea de retirar l'amiant de tots els edificis 
públics abans del 2028 i del conjunt del 
territori abans del 2032. L’altre  problema és 
la insalubritat del propi edifici per dur a terme 
segons quines activitats en bones condicions, 

per això s’opta per fer una rehabilitació 
integral de tot l’equipament, acordat amb la  
Federació d’Entitats Espai30. 
Es farà la substitució de la coberta d’amiant, 
també s’alçarà el sostre per aprofitar millor la 
segona planta (altell) i donar-li usos i millor 
accés. Com la posada en normativa de tot 
l’equipament pel que fa a insonorització i 
accessos adaptats és un procés complex es 
calcula que l’equipament romandrà tancat per 
obres un any i mig. 
 

  La substitució de la coberta donarà més alçada a 
l’equipament. 
 

Vista primera planta i accessos 
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LA SUPERILLA DE LA 
SAGRERA SUD I NAVAS 
SUD 
 
Es proposa actuar sobre aquest àmbit 
millorant l’habitabilitat de l’espai, la mobilitat 
i els índexs de verd i biodiversitat. En el marc 
d’implementar mesures que permetin 
disminuir els nivells dels gasos contaminants 
que provoquen 3.500 morts prematures a 
l’any, la proposta de pacificació queda 
delimitada per la zona de La Sagrera compresa 
entre l’Avinguda Meridiana i els carrers 
Garcilaso, Gran de La Sagrera i Navas i que 
inclou l'escola L'Estel, l’escola El Sagrer, 
l’escola Bressol Icària, el CAP La Sagrera, el 
futur equipament esportiu del carrer 
Hondures amb Josep Estivill, el Centre Cultural 
Espai 30 juntament amb la Nau Ivanow i 
l'Institut Guttmann. Amb la seva creació es 
dota al barri d'un entorn segur i transitable 
que potencïi els camins escolars i altres 
desplaçaments relacionats amb la cura, la 
cultura, les arts escèniques i l'esport. També 
es pretén que el desenvolupament d'infants i 
adolescents sigui segur, sostenible i sense 
contaminació atmosfèrica, i que es fomenti 
l’autonomia de les persones. 
 

La proposta per implementar el model 
superilla a la Sagrera sud i Navas sud, sorgida 
a partir d’una primera idea de l’associació 
presentada a través de la plataforma 
participativa Decidim Barcelona, té també 
l’objectiu de combatre la limitació física que 
pateix el barri a causa  
 
de les infraestructures viàries, principalment 
l’avinguda Meridiana, i de les ferroviàries, 
amb l’estació de la Sagrera i la cobertura de 
les vies com a projectes pendents. D’aquesta 
manera, la superilla permetrà un nou teixit de 
comunicacions transversals i pal·liarà les 
deficiències actuals d’alguns carrers. Es 
milloraran els recorreguts dels vianants en 
sentit longitudinal, des del carrer Gran de la 
Sagrera, amb la traça històrica del Rec Comtal, 
compta amb quatre eixos verds i cinc places i 
preveu pacificar els carrers de Biscaia, 
Hondures, Ciutat d’Elx i Bofarull. 
 
Es busca combinar aquest projecte amb les 
actuacions q l’Ajuntament de Barcelona està 
desplegant n el marc del programa «protegim 
les escoles» (algunes ja executades, com 
l’entorn de l’BM Icària i l’Escola El Sager i la 
pacificació carrer de Biscaia, a prop de l’Escola 
cavo Paz). Les actuacions per desenvolupar el 
pla s’aniran duent a terme a patir del mandat 
vinent.  

 
Espai públic pel vianant: 109.522 m2 
Guany d’espai públic pel vianant: + 32.879 m2 
 
* Els m2 que s’han tingut en compte són només els 
que estan dins l’àmbit d’actuació. El parc de la 
Sagrera queda fora de l’àmbit. 
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Hort-Jardí Urbà de la Sagrera “La Ferroviària” 
 
Un curs més, i amb la participació de diferents col·laboradors, hem desenvolupat les activitats 
pròpies d’un hort urbà formatiu, en el qual l’únic objectiu és donar a conèixer diferents hortalisses, 
arbres fruiters, plantes ornamentals i plantes aromatitzants. 
 
A part dels companys de l’Associació de Veïns i Veïnes de La Sagrera i del barri, s’ha de destacar la 
col·laboració de la Biblioteca La Sagrera Marina Clotet, amb la gestió i programació de les vistes dels 
col·legis i la Residència de La Sagrera, amb la facilitació de connexió elèctrica per desenvolupar 
algunes activitats. 
 
Visitants de l’Hort al curs 2021-2022 
 

Procedència Infants Adults Total 
Col·legi L’Estel 25 2 27 
Col·legi Pegaso 50 4 54 
Col·legi Jesús, Maria i Josep 225 18 243 
Fundació CEL 6 alumnes x 30 30 210 
Visites de veïns 20, 25 50, 35 70 
  TOTAL 604 

 
Les vistes han estat les dels col·legis programades per la biblioteca, les activitats amb la Fundació 
CEL, activitats de la residència de la Gent Gran i aquelles que, durant les tasques de tractament i 
conreu, entren per interessar-se per elles i per l’objectiu de l’hort.  
 
Les plantes que hem conreat: 
 

Hem sembrat  Hem plantat 
-Patates Red pontiac i kennebec 
-Raves 
-Pastanagues 
-Mongetes 
-Faves 
-Pèsols 
-Blat de moro de crispetes 
-Alls 
-Enciams 
-Carbassons 
-Naps 
-Julivert 
-Planter d’enciams, tomàquets. 
 
 
  

-Diferents tipus d’enciams  
-Escaroles 
-Bledes 
-Cebes de diferents varietats 
-Porros 
-Tomaques de diferents varietats 
-Pebrots de diferents varietats 
-Albergínies de diferents varietats 
-Cols de diferents varietats 
-Coliflors 
-Bròquil 
-Api 
-Carxofes  
-Síndries 
-Carbassons 
-Melons 
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Les tasques de sembra i plantació es procuren 
programar per als dies de visita d’alguna de les 
classes per tal que les puguin desenvolupar els 
nens amb la nostra col·laboració.  

 
El tractament dels productes acostuma a ser 
el de deixar-los madurar i espigar per tal de 
poder explicar el cicle reproductiu de les 
plantes. En altres ocasions, es recullen pels 
infants per veure la composició i les seves 
llavors o com són interiorment les llavors de 
les faves, pèsols, mongetes, tomàquets i 
pebrots.  

Patates i mongetes entregades al Rebost de 
Berenguer de Palou 
 
 

 
Plantes que hem incorporat aquest curs 
Un nou cirerer, com a conseqüència del fet 
que durant l’estiu es va assecar el que teníem 

 
Un taronger, ja que els nens quan se’ls 
pregunta per fruites que veuen a casa, una de 
les primeres que surt és la taronja, per la qual 
cosa hem pensat que seria bo tenir un 
taronger a l’hort. 
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Activitats destacades: 

 
1- Com activitats destacades considerem 

la col·laboració amb la Fundació CEL, 
amb els quals un dia a la setmana hem 
pogut desenvolupar activitats de tota 
mena de l’hort amb el grup de nens 
que han assistit. 
 

2- Hem acabat de millorar el rec 
automàtic. Per tal d’optimitzar tot el 
possible el rec i el consum d’aigua hem 
individualitzat el rec dels parterres que 
faltaven. 
 

3- Hem instal·lat una estructura per 
poder guiar les parres, aixecar-les i 
evitar que s’agafin als arbres de la 
jardinera. 
 

4- Hem mantingut diferents reunions 
amb persones de la residència per 
veure de trobar la manera perquè 
facin un major ús de l’hort.  
 

5- Millora de la terra dels parterres i 
jardineres. Hem comprat gran 
quantitat d’adob de cavall i hem 
aprofitat totes les herbes, fulles i 
plantes de l’hort per millorar la terra 
de tots els parterres i la jardinera. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
Proposta de millora: 

 
1- Donar a conèixer el projecte i 

l’activitat de l’hort entre tots els 
col·legis del barri i entorns. 
 

2- Afavorir que els col·legis puguin venir 
als mesos de setembre i octubre, que 
són quan hi ha més productes en 
condicions de recol·lecció. 
 

 
3- Plantar noves plantes i flors que 

afavoreixin l’arribada d’insectes que 
puguin ser beneficiosos per al 
tractament de diferents pugons. 
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COMISSIÓ DE SANITAT 

 
Tras las promesas de las administraciones (a 
finales de 2021) sobre la instalación inmediata 
de módulos provisionales como trampolín del 
futuro CAP, se ha insistido en ello 
constantemente. 
 
La realidad es que se ha "conseguido" 
únicamente el anuncio de próxima 
instalación, que lleva dos meses sin más 
movimientos. 
 
Esta és la respuesta a la última consulta: 
 
"Degut a qüestions tècniques estem 
pendents de resposta sobre els permisos 
corresponents que permetin iniciar la 
instal·lació dels mòduls. 
 
Salut/Servei Català de la Salut 
 
A principios del pasado año 2022, fue 
presentado a las administraciones un 
proyecto de transformación del espacio 
donde en la actualidad se ubica la pista 
poliesportiva del carrer Hondures para la 
ubicación del nuevo CAP i un nuevo pabellón 
polideportivo.. Este proyecto fue realizado 
con medios técnicos de la FAVB. Sin más 
explicaciones, el proyecto fue rechazado.  
 
 
 

 
El lugar donde se ubicará el futuro CAP, 
siempre al margen de nuestra propuesta, se 
mantiene en el espacio comprendido entre las 
calles de Josep Estivill y Gran de la Sagrera, en 
lo que hoy es la nueva pista descubierta 
anexa. 
 
Se ha continuado (y se continuará) con un 
seguimiento pertinaz del proyecto del nuevo 
CAP hasta que sea una realidad, insistiendo 
ante las instituciones, y recabando tiempos 
previstos, así como su cumplimiento. 
 
Se han mantenido contactos con la dirección 
sanitaria del CAP, como se han mantenido 
siempre, ahora pendientes de que se asuma 
un calendario de participación propuesto por 
el CSB en cumplimiento de la ley vigente. Se 
pretende, pues realizar encuentros periódicos 
tal como está previsto en los protocolos de 
participación. 
 
Como miembros de la FAVB se ha participado 
en todos aquellos proyectos que desde la 
comisión de sanitat de la FAVB , han sido 
promovidos. 
 
Por último, en los Consells de Salut del distrito, 
donde venimos, no solo asistiendo, sino 
también participando, se ha solicitado 
sistemáticamente que sean abiertos a todos 
los ciudadanos, ya que es nuestro objetivo. En 
ellos hemos denunciado las carencias 
sanitarias del  barrio (espacio, temporalidad 
de los profesionales...), se ha denunciado 
insistentemente la necesidad de hacer 
públicas las listas de espera de los 
especialistas, así como la imperiosa necesidad 
de que los tiempos de acceso a todos los 
servicios del CAP, sean no solo mínimos, sino 
absolutamente transparentes. 
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COMISSIÓ DE 
COMUNICACIÓ I 
PARTICIPACIÓ 
 
La comissió de comunicació vol donar 
presència de l’Associació de Veïns i Veïnes de 
la Sagrera a les xarxes socials i generar espais 
virtuals com ara la Web, Facebook, Twitter, 
Instagram, d’aquesta manera esperem poder 
difondre tota la informació relacionada amb 
els temes esmentats, com també les activitats 
realitzades i que puguin ser d’interès per a 
tothom. 
 
La iniciativa pretén ser un punt de trobada i 
d’intercanvi d’informació, per apropar als 
veïns i veïnes les tasques que l’AVV realitza i 
convidar-los així a ser partícips dels assumptes 
que afecten el barri. 
 
#50anysAvvLaSagrera 
 
Aquest 2022 hem celebrat el 50è aniversari de 
l’Associació de Veïns i Veïnes de La Sagrera, ha 
estat un any en què hem commemorat la 
nostra trajectòria com a moviment veïnal al 
barri de La Sagrera. Durant tot l’any hem 
celebrat petits actes commemoratius que han 
recordat part de les lluites i reivindicacions 
ciutadanes que s’han anat assolint per 
millorar les condicions de vida del nostre 
barri. 
 
Actes i celebracions: 
 
• S’han commemorat els cinquanta anys, des 

del 31 de maig de 1972, amb una exposició 
de les 50 portades més rellevants de la 
revista Tota La Sagrera (i la seva 
antecessora Tot Sagrera), amb brindis i 
parlaments.  

• Es commemorà la nostra primera 
assemblea de l’1 de juliol de 1972 fent 

coincidir el dia amb el de l’assemblea anual 
de 2022. 

• Reconeixement a la Festa Major de la 
Sagrera dels 50 anys de trajectòria. 

• Taula rodona organitzada per LSEM: 50 
anys fent barri, fent ciutat. Moviment 
veïnal: Història i reptes de futur. 

• Rebuda d’un Premi Sant Andreu com a 
reconeixement dels 50 anys de trajectòria. 

• Edició i presentació del llibre:  “MIG SEGLE 
DE COMPROMÍS DIGNIFICANT LA 
SAGRERA”  brindis i parlaments. 

 
Comunicació del cinquantè aniversari: 
 
S’ha fet un seguiment i difusió del programa 
d'activitats del 50è aniversari durant tot l’any 
commemoratiu a través dels nostres mitjans 
de comunicació:  
Web (https://avvlasagrera.com/), xarxes 
socials (twitter, facebook i Instagram ). S’han 
enviat correus a sòcies i socis i a totes les 
associacions veïnals i entitats col·laboradores 
de comunicació. I finalment, i periòdicament, 
s’ha fet també difusió a través de la nostra  
revista Tota la Sagrera.   
 
Nou logotip 
 
I per donar el tret de sortida del nostre  
aniversari, vam crear per encàrrec el logotip 
commemoratiu del 50è aniversari, el qual ens 
ha anat acompanyant durant tot l’any. Volem 
agrair a la nostra veïna Maria Caballos 
l’elaboració del disseny que ha contribuït a 
donar visibilitat a l’efemèride 
 
Josep, sempre et recordarem 
 
Durant les celebracions commemoratives 
hem recordat a en Josep Barbero,  president 
durant els anys 2009-2016.  
Company i activista compromès amb tot i 
tothom i que va treballar amb passió per un 
barri millor. D.E.P.
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PLA DE TREBALL 2023

Associació de Veïns i Veïnes de la Sagrera 

Casal de Barri Torre de La Sagrera 

Carrer Berenguer de Palou, 64-66 

Barcelona 08027  

T. 93 408 13 34

Horaris d’atenció als veïns i veïnes:

Dilluns, dimecres i divendres de 18:00 h a 20:00 h 

Segueix-nos en les nostres xarxes socials!
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LA JUNTA 2022 

Membres de junta directiva: 

President: Jaume Matas 
Vicepresident: Agustí Carrillo 
Secretari: Benjamí Mercader 
Tresorer: Vacant 

Comissions: 

Comissió de Sanitat: Antonio Ibáñez 
Comissió d’Urbanisme i Medi Ambient: Susana Pascual i Sergi Mampel, Maribel Bayle
Comissió d’Infraestructures, Equipaments i Mobilitat: Oleguer Méndez i Angel Samaniego 
Comissió Hort Urbà La Ferroviària: Oleguer Méndez, Jordi Aragonès, Josep G.Florensa i Aurelio 
Gandul
Comissió d’Educació: Jaume Matas 
Comissió de Cultura i Memòria Històrica: Agustí Carrillo 
Comissió d’Arxiu: Josep Maria Gil 
Comissió de la Gent Gran: Vacant 
Comissió d’Igualtat de gènere: Isabel Marzabal, Pilar Domech i Antonia Luengo  
Comissió de Comunicació i Participació: Jaume Matas, Mariàngels Morales i Salvador Lara  
Comissió Revista Tota La Sagrera: Agustí Carrillo, Jaume Matas, Oleguer Méndez i Antonio Ibañez. 
Comissió d´Habitatge: Vacant 
Colla Sardanista de La Sagrera: Maria Valls 
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